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Referat for møde den 20. maj 2025 

Til stede: 
Rasmus Amann Nyholt, Faxe Kommune 
Nick Juul Brandtberg, Faxe Kommune 

Eli Jacobi Nielsen, Teknik- & Miljøudvalget 
Søren Jensen, Dansk Sportsfiskerforbund  
Kaj Munck, Østdansk Landboforening  
Rudi Burmeister, Dansk Botan isk Forening  
Jens Hedelykke, Danmarks Naturfredningsforening 
Casper Aggerholm, Dansk Ornitologisk Forening 

 
 
  

1. Velkomst og præsentationsrunder, ved Eli Jacobi Nielsen 
 
Eli bød velkommen til mødet og en kort præsentationsrunde af alle til mødet. 
 

2. Bemærkninger til dagsorden  
 
Ingen bemærkninger. 
 

3. Bemærkninger til seneste referat  
 
Ingen bemærkninger.  
 

4. Naturundersøgelser vedr. Rute 54, ved Faxe Kommune  
 
Præsentation af naturundersøgelserne vedr. rute 54, hvor der blev en snak om 

Faxe Naturråd 

Postadresse: 
Frederiksgade 9 - 4690 Haslev 
 
Telefon 56203000 
 
www.faxekommune.dk 
 
Direkte 56 20 30 39 
aplan@faxekommune.dk 
 
Dato 18. juni 2025 
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mulig påvirkning af bilag IV arter og om de to faunapassager, som der er 
planlagt for. Jens undrede sig over, at motorvejen ikke bliver gravet ned da han 
mener det vil skabe en mindre påvirkning af naturen. Det blev påpeget, at det 
er vigtigt at faunapassagerne placeret i forlængelse af de naturlige ledelinjer i 
landskabet.  
  

5. Projekter om hasselmus, ved Faxe Kommune  
 
Nick fortalte om de forskellige projekter som kommunen er med i herunder: 
fremtidig Life projekt, vildt kamera til optagelser af hasselmus, ph.D projekt, 
opsættelse af nye kasser i områder med hasselmus og årlig tømning af kasser 
med hjælp fra Rollo spejderne i Faxe. Dertil oplyste Nick, at både Gavnø og 
Gisselfeld er positive overfor tiltag der kan forbedre levesteder for hasselmus 
uden omkostninger for deres drift af produktionsskov. 
 

6. Status på Orup Bæk fiskeprojekt, ved Faxe Kommune 
 

En gennemgang af fangsten i projektet. Der blev fanget og mærket 3 gedder og 
ca. 30 aborre. Derudover en rimte, en del skaller og sortmundet kutlinger og en 
enkelt regnbueørred. Der bliver skrevet et bachelorprojekt om fiskeundersøgel-
sen som sendes ud til Naturrådet når det er modtaget.  

 

7. Planlægning af Energinets højspændingsledninger igennem Faxe 
Kommune, ved Faxe Kommune.  

 

Der var en del bekymringer for manglede inddragelse fra politisk side og hvad 
Faxe Kommunes holdning er og om kommunen gjorde nok for at beskytte deres 
borgere. Rasmus oplyste, at der har været et formøde med Energinet, hvor kom-
munen ikke måtte viderebringe oplysninger før Energinet havde afholdt borger-
møder.  

 

Der er tale om et statsligt projekt, som gennemføres på baggrund af implemen-
teringen af et EU-direktiv via en rammebekendtgørelse og områdebekendtgørel-
ser for fremskyndelsesprojekterne. Projektet er politisk vedtaget nationalt, som 
følge af ønsket om effektiv udbygning af elnettet for at styrke den grønne omstil-
ling, og kommunen har derfor ikke beslutningskompetence i sagen. Det betyder 
også, at Kommunen ikke har mulighed for at ændre projektets grundlæggende 
rammer. Energinet har på deres hjemmeside en meget informativ beskrivelse af 
projektet. Forstærkning af elnettet på Sydsjælland og Lolland-Falster. 
 

 

https://energinet.dk/vordingborg/
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8. Stenrev Faxe Ladeplads, ved Søren fra PIV 

 

Søren fortalte om høfder og oversøiske bølgebrydere på tværs/langs af stranden 
for at sikre erosion af kysten og der ikke er behov for sandfordring. Det vil 
sikre at der ikke sker yderligere tildækning af stenrev og ålegræs i området og 
fremme biodiversitet. Søren oplyste, at etablering af en stenhøfde vil koste ca. 
200.000 pr. stk. mens en bølgebryder vil koste omkring 1 mio. pr. stk.  

 

Rasmus nævnte, at kysterosionsproblemet flyttes længere ned af kysten (syd for 
Strandparken) og dette skal der tages højde for og evt. lave et længere forløb 
med højder/bølgebrydere. 

 

8. Orientering om bekæmpelse af bjørneklo, ved Faxe Kommune  

 

Nick oplyste, at bestanden af bjørneklo er nedadgående i kommunen og at 
kommunen indsatsplan virker. I år vil Rasmus og Nick prioritere de store be-
stande langs åerne for at begrænse spredningen. Der var enighed i Naturrådet 
om, at bestandene er nedadgående og kom med bekymring for bestanden ved 
rundkørsel i Faxe by.  Nick oplyse, at kommunen har mulighed for at foretage 
en selvhjælpshandling, hvis ejer ikke selv foretage en effektiv bekæmpelse.  

 

9. Næste møde  

 

Det blev besluttet af næste møde er den 21. oktober 2025. 
 

10. Eventuelt  
 
Ingen bemærkninger 
 

11. Afrunding ved Eli Jacobi Nielsen  
 
Eli afrundede mødet og takkede for god debat og gode input. Eli oplyste, at 
næste Naturåd bliver hans sidste da han stopper som politiker ved kommunal-
valget i november 2025.  
 


